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Upoznala je da jos jedan problem koji prijeti da unisti sume u sjevernom regionu drzave 
zaraza stabala potkornjakom koji usiovijava susenje stabala, kao i razvoj mnogih parazitskih i 
saprofitnih gijiva u bukovim lumama i da se bolesti lako i brzo sire sa oboljelih stabala na 
zdrave. Ukazala je da se potkornjak javija nakon blagih zima i velikih vrudina §to je bio sludaj 
prethodne godine, kao i da se ove godine moze ocekivati ista situacija. Takode, ukazala je da 
je steta koju je ova bolest izazvala prethodne godine ogromna i da je neophodno 
pravovremeno reagovati kako bi se suzbilo ill bar usporilo sirenje ove zaraze.

Saopitila je da je u pripremi novi Zakon o sumama kojim se planira osnivanje novog 
drzavnog preduzeca za upravijanje sumama, te da je ve6 nekoliko predsjednika opStina iz 
sjevernog regiona reagovalo zbog predlozenog zakonskog rjesenja, a oglasili su se i iz 
Zajednice opstina Crne Gore i ukazali da se na ova] nacin opstinama ukidaju prihodi po 
osnovu koncesionih naknada za koriScenje suma bez njihove adekvatne nadoknade, §to 
mo2:e prouzrokovati dodatne probleme u obezbjedivanju likvidnosti opstinskih budzeta. Na 
kraju iziaganja je navela da je narocito vazno da novi zakon ne bude u koliziji sa Zakonom o 
zastiti prirode, Zakonom o iivotnoj sredini i Zakonom o nacionalnim parkovima, a sve u cilju 
adekvatnog upravijanja sumskim ekosistemom.

Danilo Saranovic, ministar unutrainjih poslova, u svom iziaganju istakao je da 
sluzbenici Uprave policije kontinuirano sprovode mjere i radnje u borbi protiv kriminala i 
korupcije, shodno svojim nadleznostima, a vezano za Akcioni plan za borbu protiv bespravnih 
aktivnosti u §umarstvu. Informisao je o krivibnim prijavama podnesenim u ovoj oblasti od 
strane Uprave policije, a vezano za problem sumokradica i zloupotrebe u oblasti sumarstva i 
predstavio aktivnosti koje je u prethodnom periodu Ministarstvo unutraSnjih poslova - Uprava 
policije preduzelo u borbi protiv bespravnih aktivnosti u sumarstvu. Upoznao je da su pojavni 
oblici zloupotreba; prevelik intenzitet doznaka stabala u sanitarnoj sje5i, upitne procedure 
sprovodenja javnih nabavki i tendera, te zloupotrebe u postupcima davanja koncesija za sume 
po niskim pocetnim cijenama. Ukazao je da bi preventivne mjere trebalo da sprovodi Uprava 
za gazdovanje Sumama i loviStima Crne Gore, dok Uprava policije u svojoj nadleinosti ima 
represivne mjere. Naglasio je da je medusektorska saradnja kljuc u rjeSavanju brojnih 
problema koji postoje u ovoj oblasti, te naveo da sistemski pristup ovim problemima nije 
postojao u prethodnom periodu. Odgovarajudi na pitanja poslanika informisao je da postoji 
problem saradnje ovog Ministarstva i Uprave policije sa sudstvom. Ukazao je da je nelegalnom 
sjecom suma naneSena steta drzavi od nekoliko miliona eura i ozbiijno ostedena putna 
infrastruktura u pojedinim selima na sjeveru Crne Gore.

Andrija Delic, driavni sekretar u Ministarstvu poijoprivrede, Sumarstva i 
vodoprivrede u svom iziaganju upoznao je sa medunarodnim kontekstom bespravnih 
aktivnosti u sumarstvu i probiemom biljnih bolesti. Tako je ukazao da je Uredba EUTR 
mehanizam Evropske Unije u borbi protiv stavijanja u promet drveta koje potide iz nelegalnih 
izvora, kao i da ova uredba prestaje da vazi u decembru 2024. godine i da se zamjenjuje 
Uredbom o deforestaciji kojom se reguliSe stavijanje na raspolaganje na trziStu proizvoda 
povezanih sa krcenjem i propadanjem suma. Uredba targetira drvo koje se prvi put pojavijuje 
u prometu, prati da li to drvo potice iz legalnih tokova, dime se osigurava da na trzistu EU 
nema bespravno posjecenog drveta. Podsjetio je da problem bespravne sjece Suma u Crnoj 
Gori postoji decenijama i da zbog iste Stetu trpe gradani i druge privredne oblasti. Ukazao je 
na dinjenice koje pokazuju suStinu i razmjeru Steta koju trenutno Crna Gora ima u ovom 
sektoru, koliko drzava gubi prihoda zbog neuredenog trziSta drveta i koliko na kraju trpi 
privredni ambijent u ovoj oblasti i koje ukazuju na potrebu hitnog djeiovanja za sistemsko 
zaustavijanje ovih pojava - dugorocno, kroz promjenu postojedeg koncepta upravijanja 
Sumama i kratkorodno, kroz presijecanje lanaca dopremanja bespravno posjecenog drveta do 
objekata za preradu istog. U nastavku iziaganja predstavio je nadine na koje se novim
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Predlogom zakona o sumama, planira sistemsko rjeSavanje postoje6ih probiema putem 
reorganizacije sektora Sumarstva. Naveo je da se predlozenim zakonom stvaraju usiovi da se 
formira drzavno preduzede za gazdovanje sumama koje ce biti bududi poreski obveznik i koje 
ce voditi odgovarajucu evidenciju prometa drveta i drugih Sumskih proizvoda, dok ce Uprava 
za gazdovanje sumama i lovistima vrSiti tehnicki prijem svih radova u sumi i sravnjenje sa 
pianovima gazdovanja Sumama, dime de se onemoguditi sivo tiiiste drveta u Crnoj Gori. Na 
kraju iziaganja je naveo da se novim zakonskim rjeSenjem tezi rjeSavanju brojnih aktuelnih 
probiema u oblasti sumai^tva, te da je isti raden u saradnji sa evropskim partnerima i sa 
najboljom evropskom praksom.

Vladimir Martinovic, direktor Javnog preduzeda Nacionaini parkovi Crne Gore, 
odgovarajudi na pitanja poslanika informisao je da je saradnja ovog preduzeda sa Upravom 
za gazdovanje sumama i lovistima Crne Gore korektna i na zadovoljavajudem nivou i 
predstavio aktivnosti koje su preduzete u saradnji ove dvije institucije. Upoznao je da je uraden 
Akcioni plan za suzbijanje Sirenja potkornjaka i da se pristupilo njegovoj reallzaciji nakon 
dobijanja saglasnosti Agencije za zastitu zivotne sredine. Informisao je da je pokrenuta i 
kupovina karata za uiaz u nacionalne parkove I putem elektronske poste. Ivana Milovic, 
pomocnica direktora za zastitu, odrzivi razvoj i turizam u Javnom preduzecu Nacionaini 
parkovi Crne Gore, upoznala je sa nacinima kako se ovo preduzede bori sa Sirenjem 
potkornjaka I ukazala da su klimatske promjene te koje pospjesuju njihovo Sirenje. Pojasniia 
je da Javno preduzede Nacionaini parkovi Crne Gore ne doznacavaju zdrava stable i govoriia 
0 nadinima na koji pojava potkornjaka utice na ekosisteme.

Milan Gazdid, direktor Agencije za zastitu zivotne sredine, odgovarajudi na pitanja 
poslanika informisao je da Agencija za zaStitu zivotne sredine nije bila ukijucena u izradu 
Predloga zakona o sumama ali da je Agencija pripremila brojne komentare na isti. Naveo je 
da su glavni problem! u Sumarstvu kadrovski kapaciteti, za koji je jedino trajno rjesenje 
otvaranje studijskog programs na Univerzitetu Crne Gore i finaini proizvod. Ukazao je da 
predlozenim zakonom nije predviden nadin stavijanja u promet drveta bez sertifikata o 
porijekiu drveta, istakao je da je neophodno jasno i precizno definisati ko gazduje Sumama u 
drzavnom vlasniStvu, kao i poostriti kaznenu politiku.

Tamara Brajovic, v.d. generalne direktorice Direktora za zastitu prirode I klimatske 
promjene u Ministarstvu turizma, ekologije, odrzivog razvoja i razvoja sjevera,
informisala je da ovo Ministarstvo daje mtsljenje na Program gazdovanja Sumama koji donosi 
Ministarstvo poljoprivrede, Sumarstva i vodoprivrede, saglasno dianu 14 Zakona o sumama. 
Ukazala je da se Program izraduje za gazdinske jedinice i odnose se na period od deset 
godina, kao i za sume u drzavnoj svojini. Navela je da se prilikom davanja miSljenja vodi 
racuna o namjeni Suma, narodito u dijelu gdje su zaStidena podrudja i podrudja od posebnog 
bioloSkog znadaja. Takode, pojasniia je da se u miSijenjima istice potreba za sprovodenjem 
postupka strateske procjene Programs gazdovanja na Sumske ekosisteme. Ukazala je na 
problem neprepoznavanja sektorskih politika kroz novo zakonsko rjeSenje o sumama, te da 
je strateSka procjena uticaja najboiji instrument za njihovo prepoznavanje.

Vladimir Dakovic, direktor Uprave za bezbjednost hrane, veterinu i fitosanltarne 
poslove, upoznao je da je Uprava za bezbjednost hrane veterinu i fitosanitarne poslove 
nadlezna za karantinski stetne organizme odnosno visoko rizidne stetne organizme te da u 
skladu sa oviaSdenjima Uprava vrsi stain! nadzor nad karantinski Stetnim organizmima u 
skladu sa Programom frtosanitarnih mjera koji se usvaja na godisnjem nivou i koji sadrzi 
Program zdravstvene zaStite bilja.

Misela Manojiovic, generalna sekratarka Zajednice opstina Crne Gore, ukazala je da 
se predlozenim zakonskim rjesenjem na negativan nadin utide na budzete opStina u Crnoj
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Gori, te da je opstinama sporan 6lan 77 stav 8 Predloga zakona. Odgovarajuci na pitanje 
poslanice Bofovic informisala je da ce opstine predlozenim zakonskim r)e§enjem pretrpjeti 
milionske gubitke usijed uskracivanja prava na koncesione naknade.

Mr Ranko Kankaras, nacelnik Direkcije za sumarstvo u Direktoratu za sumarstvo, 
lovstvo i drvnu industriju u Ministarstvu poljoprivrede, sumarstva i vodoprivrede, 
ukazao je da, ukoliko sumarska mafja postoji, odgovor na nju treba da bude sistemski i da je 
okvir za isti Zakon o Rumania, koji ce destimulisati bespravnu sje£u §ume. Informisao je da se 
clanom 65 predlozenog zakona jasno definite nacin stavijanja drveta u promet. Odgovarajubi 
na pitanja poslanika upoznao je da se novim zakonom uspostavija sistem kakav postoji u 
drzavatna Evropske unije i pojasnio sta ce biti u nadleznosti Uprave za gazdovanje sumama 
i ioviStima Crne Gore, a §ta novoosnovanog preduzeca. Pojasnio je gdje se i pod kojim 
usiovima krcenje suma jedino moze vrsiti.

Milos Rajkovic, v.d. direktora Uprave za gazdovanje §umama i loviStima Crne Gore, 
informisao je da su prve aktivnosti u borbi protiv bespravne sje£e Suma bile usmjerene ka 
opStini Berane I smjenama na terltoriji te opStine. Upoznao je da je uveden princip efikasne 
kontrole i pojasnio na koji nacin se ovaj princip sprovodi. Informisao je o koiicini bespravno 
posijeSenog drveta koji je tokom prethodnih dana zaplijenjen i ukazao na koji naSin se planira 
nabavka specijalnog vozila koje bi bilo u vlasniStvu Uprave. Istakao je da se u koncesionim 
ugovorima pitanje nadleznosti mora precizno definisati. U svom iziaganju je naveo i razloge 
zbog kojih drzavno preduzede dije se osnivanje planira novim zakonom nije dobro rjesenje 
ukoliko bi se osnovaio na prediozen nadin I pojasnio koja su to sve pitanja ostala bez odgovora 
kada je to preduzece u pitanju. U svom iziaganju je dao odgovore na pitanja poslanika i 
predstavio aktivnosti koje Uprava planira da preduzme u narednom periodu.

Ill U raspravi su ucestvovali poslanici; Jelena Bozovic, Milan Zecevid, prof, dr 
Aleksandra Despotovic, Vladislav Bojovid, Damir Gutid, Mihailo Andusid, Branislav 
Nenezid i dr Dejan Durovic.

Tokom rasprave postavijena su brojna pitanja i iskazani stavovi i misljenja, koji se 
mogu rezimirati na sljededi nacin:

• Ukazano je na veliki problem nelegalne sjede Suma u opStini Berane;
- istaknuta je vaznost definisanja modela finansiranja lokalnih samouprava na cijim 

teritorijama se Sume budu eksploatisale;
- naglaSen je problem deficits kadra u ovoj oblast!, narodito inzenjera sumarstva, 

Sumara i Sumarskih tehnidara I ukazana vaznost stipendiranja kadra za ovu oblast:
• naveden je problem nerjesavanja statusa Sumara kada je zaposlenje u pitanju;
- ukazano je na problem nedostajucih vozila za inspekcijske siuzbe;
- naglaSeno je da je za rjeSavanje aktuelnih problems u Sumarstvu potreban 

medusistemski I koordinisan pristup;
• da 11 Uprava za gazdovanje sumama i loviStima Crne Gore raspolaze neophodnim 

materijalno-tehnickim sredstvima i potrebnim kadrovskim kapacitetima kako bi se na 
adekvatan nacin borili sa nelegalnom sjedom Suma;

- koje su mjere koje je potrebno hitno preduzeti kako bi se suzbilo Sirenje zaraze stabala 
potkornjakom;

• na koji nacin de se rijesiti nejasnode u vezi sa nadleznostima Uprave za gazdovanje 
Sumama i loviStima Crne Gore i drzavnog preduzeca koje se planira osnovati novim 
zakonom o sumama;

- koje struke ce biti zaposleni dije angazovanje se planira u novom preduzecu;
• gdje bi bilo sjediSte ovog preduzeda;
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da lj ce se pripajanjem inspekcijskih sluzbi Ministarstvu poljoprivrede, sumarstva i 
vodoprivrede postidi veca efikasnost u njihovom radu i da li postoji dovoljan broj 
inspektora;
kakva je saradnja Uprave policija sa tuiiladtvom;
kakva je saradnja Uprave za gazdovanje §umama i lovistima Crne Gore sa Javnim 
preduzecem Nacionalni parkovt Crne Gore;
zbog cega se nije preventivno i pravovremeno djelovalo kako bi se suzbilo Sirenje 
zaraze u sumama;
kako se, s aspekta Javnog preduzeda Nacionalni parkovi Crne Gore, regullSe sjeda 
zdravih stabala duma;
na koji nacin se implementira pet stubova Zelene Agende za Zapadni Balkan u 
strateSka dokumenta Javnog preduzeda Nacionalni parkovi Crne Gore; 
da li je procesuirana osoba koja je izvrsila napad na pripadnika Uprave policije na 
teritoriji opstine Berane;
na koji nacin je planirano da se sredstva za obradu suma raspodijele opStinama; 
sta je uradeno po pitanju zastite suma kada je potkornjak u pitanju; 
da li Uprava za gazdovanje dumama i lovistima Crne Gore ima adekvatnu podrSku od 
Uprave policije;
da li postoji svijest da je §teta od bespravne sjede suma u Crnoj Gori dupio veda u 
odnosu na pozare u Crnoj Gori;
kakva je situacija sa tzv. ^investitorskim pozarima" u Crnoj Gori;
da li je zaustavijeno krijumcarenje oblovine iz opStine Rozaje ka jugu Republike Srbije.

********

Odbor je sa 11 glasova „ZA” utvrdio ocjene i stavove i shodno dianu 73 stav 5 
Poslovnika Skupstine Crne Gore odiucio da dostavi: Ministarstvu poljoprivrede, 
Sumarstva i vodoprivrede; Ministarstvu turizma, ekologije, odrzivog razvoja i razvoja 
sjevera; Ministarstvu unutraSnjih poslova; Upravi za gazdovanje sumama i lovistima 
Crne Gore; JP Nacionalni parkovi Crne Gore; Agenciji za zaStitu zivotne sredine; Upravi 
za bezbjednost hrane, veterinu I fitosanitarne poslove i Zajednici opstina Crne Gore, na 
dalju realizaciju i Skupstini Crne Gore, na upoznavanje, sijedece:

OCJENE I STAVOVE

Odbor ocjenjuje da je potrebno da se hitno zaustave bespravne aktivnosti u 
Sumarstvu;
Odbor ocjenjuje da je potrebno da se radi na prevenciji izbijanja biljnih bolesti i 
pozara u sumama;
Odbor ocjenjuje da je potrebno da se definiSe model finansiranja lokainih 
samouprava na cijim teritorijama se Sums budu eksploatisale, ukoliko dode do 
ukidanja koncesionih naknada.
Odbor ocjenjuje da je neophodno da se usklade Predlog zakona o sumama i Zakon 
o koncesijama;
Odbor ocjenjuje da je potrebno da raditi na stvaranju kadrovskih kapaciteta u ovoj 
oblasti;
Odbor ocjenjuje da je potrebno raditi na jacanju meduinstitucionalne saradnje i 
obezbjedivanju materijalno-tehnickih sredstava neophodnih za monitoring 
aktivnosti u sumarstvu i biljnih bolesti i stetocina;

1,

2.

3.

4.

5.

6.
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7. Odbor ocjenjuje da je potrebno jasno definisati nadleznosti Uprave za gazdovanje 
Sumama i lovistima Crne Gore i drzavnog preduzeca, u slucaju da se isto formira 
novim zakonom o §umama, £ije se donosenje planira.

ft** «**!*«**

Izlaganja sa sjednice sadriana su u zapisniku, £iji je sastavni dio i audio zapis.

PREDSJEDNIK ODBORA

Dr Dejan Durovtd

DostavIJeno:
Ministarstvu poljoprivrede, sumarstva i vodoprivrede;
Ministarstvu turizma, ekologije, odrfivog razvoja i razvoja sjevera; 
Ministarstvu unutra§njih poslova;
Upravi za gazdovanje sumama i lovistima Cme Gore;
JP Nacionaini parkovi Crne Gore;
Agenciji za za§titu zivotne sredine;
Upravi za bezbjednost hrane, veterinu i fitosanitarne posiove; 
Zajednici opStina Crne Gore;
Skupstini Crne Gore (na upoznavanje).
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